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• Oktatási fejlesztés a főiskolán 

Lezárul 
a Phare-program 

• Gurul a hólabda: Mészáros Tamás professzorhoz 

„Szeged nem száműzetés'' 

Mészáros Tamás professzor szerint a gyógyítás és a gyógyítás tanítása 
nem választható szét. (Fotó: Mohos Angéla) 

140 ezer ECU-s Phare-
támogatás segítségével 
a szegedi élelmiszeri-
pari fő i sko la jelentős 
oktatásfejlesztésbe fo-
gott 1996-ban. A pro-
jekt mára a végső sza-
kaszához ért. Eredmé-
nye: 13 oktatási jegy-
zet , 18 új t a n t á r g y i 
program, három új tan-
tárgyi blokk, valamint 
a s z a k m a i g y a k o r l a t 
rendszerének átszerve-
zése. 

A Pha re f e l h í v á s a az 
élelmiszeripari mérnök és 
szakmenedzser képzés ipa-
ri-gyakorlati oktatási bázi-
sának f e j l e sz t é sé re 1995 
végén jelent meg. A Kerté-
sze t i és É l e l m i s z e r i p a r i 
Egye tem Éle lmiszer ipar i 
Főiskolai Kara pályázott , 
nyert, és 1995 elején elkez-
dődött a PHARE HU-94.05 
oktatásfejleztési projekt. A 
p á l y á z a t b a n a f ő i s k o l a 
négy célt fogalmazott meg. 
Az első a gépész, a techno-
lógus és a menedzser sza-
kok termelési és szakmai 
gyakorlati oktatási bázisá-
nak továbbfejlesztése a dél-
m a g y a r o r s z á g i c égek és 
külföldi partnerek bevoná-
sával. A második a szakok 
tanmenete inek továbbfej-
lesztése, a harmadik a ma-
gyar partnerek szakembere-
inek továbbképzése, a ne-
gyedik új tantárgyi blokkok 
kia lakí tása . A pályázat ra 
konzorciumot hozott létre a 
S Z É F , m e l y n e k t a g j a i a 
S z e g e d t e j Rt . , a Papr ika 
Rt., a Délhús Rt , a Hunge-
rit Kf t . , a néme to r szág i , 
A l b s t a d t - S i g m a r i n g e n - i 
Szakfőiskola és a holland 
Larens te in i N e m z e t k ö z i 
Mezőgazdasági Főiskola. 

Szabó Gábor főigazgató, 
a pro jekt menedzse re el-
mondta, a pályázattal olyan 
gyakorlatorientált szakmai 
képzési formákat kívánnak 
m e g h o n o s í t a n i , a m e l y a 
konzorc iumban résztvevő 
vállalatokkal és a külföldi 
pa r tne rek t ámoga tásáva l 
biztosítja a leendő mérnö-
kök valós gyakorlati felké-
szítését. Sajnos, a konzor-
cium tagjai közül a gazda-
sági átalakulásokat követő-
en g y a k o r l a t i l a g c sak a 
Délhús és a Hungerit ma-
radt „porondon", a német 
p a r t n e r i n t é z m é n n y e l vi-
szont igen hatékony és ere-
deményes az együttműkö-
dés. 

A szakmai gyakorlat bá-
zisának továbbfe j lesz tése 
több síkon történik. A ter-
melési gyakorlatokat a nyá-
ri időszakról áttolták őszre 
és tavaszra, a fogadó cé-
gekkel külön szerződéseket 
köt a főiskola. Bevezették a 
diplomatervezési gyakorla-
tot, melynek során a cégek 
s z á m á r a h a s z n o s í t h a t ó 
szakdolgozatok születhet-
nek. Kidolgozták a hallga-
tók kiválasztási rendszerét 
a cégeknél, így a hallgatók 
versenyhelyzetben pályáz-
hatnak az egyes gyakorlati 
he lyek re . A k o n z o r c i u m 
tagjai és a szerződött part-
nerek ezáltal hosszabb ide-
ig foglalkozhatnak a hallga-
tókkal, így biztosabb kivá-
lasztással alkalmazhatják a 
végzett mérnököket. 

A szakok tanmeneteinek 
továbbfejlesztése során le-
hetőség nyílik úgynevezett 
szendvics-kurzusok beikta-
tására a p a r t n e r i n t é z m é -
nyeknél. így a konzorcium 
tagjaihoz kihelyezett idő-

szakos m u n k a h e l y e k te-
remtődnek. A konzorcium-
ban résztvevő intézmények 
s z a k e m b e r e i n e k tovább-
képzése nem új feladat, hi-
szen a fő iskola jónéhány 
szakmérnöki kurzust gon-
doz. E programpont célja 
az, hogy felmérik a partne-
rek szakemberigényét , és 
k i h e l y e z e t t k u r z u s o k k a l 
részt vesznek a szakembe-
rek átképzésében, elsősor-
ban az informatika, logisz-
tika, szakmai-üzleti idegen 
nyelv, marketing-menedzs-
ment, kommunikáció, hu-
mánerőforrás-fejlesztés te-
rületén. 

Igen jelentős változás a 
SZÉF oktatási rendszeré-
ben az új tantárgyi blokkok 
beikta tása a képzésbe. A 
Phare projekt keretében gé-
pészmérnök szakon az in-
f o r m a t i k a - l o g i s z t i k a , a 
technológus szakon a kör-
nyezetgazdálkodás, a me-
nedzse r szakon pedig az 
üzleti menedzsment tantár-
gyi blokkokat vezették be. 
Az informatika-logisztika 
tantárgyi blokkban a kom-
munikáció- technikákat , a 
gyártási folyamatok szerve-
zését, az információs rend-
szereke t , a számí tógépes 
termelésirányítást, az ipari 
m é r n ö k i m e n e d z s m e n t e t 
sajátítják el a leendő mér-
nökök. A környezetgazdál-
kodási képzési blokk a kör-
nyezetvédelmi alapismere-
teket és technikákat, a hul-
ladékgazdálkodást , a kör-
nyezetvédelmi informatikát 
és menedzsmentet foglalja 
m a g á b a . Az üz le t i me-
nedzsment tantárgyi blokk 
részei az európai általános 
menedzsment, a szervezete-
lemzés, a termékfejlesztés, 
a logisztika, az információ 
analízis, a termék-innová-
ció és termékfejlesztés. 

A p ro jek t g y a k o r l a t i 
megvalósítása 1996 elején 
egyeztető konferenciával , 
m ű h e l y m u n k á v a l és tré-
ninggel kezdődött, majd az 
évközi és diplomatervezési 
gyakorlatok, a továbbkép-
zések és a szendvics-kurzu-
sok tematikáját és követel-
ményrendszerét dolgozták 
ki. A szakmai gyakorlatok 
új rendszerét az 1996/97-es 
tanév őszétől vezették be. 
1997 elején szakmai szim-
póz iumot tar tot tak, majd 
kidolgozták az új tantárgyi 
blokkok hálótervét és köve-
telményrendszerét. Az idei 
tanévben az új blokkok már 
szerepelnek a tanrendben. 
Őssze l m e g k e z d ő d ö t t az 
o k t a t ó és h a l l g a t ó c s e r e , 
s zep t emberben vendégül 
lát ták a német tá rs in téz-
mény két professzorát. 

Johann Schimonyi és 
Giinther Rexer professzrok 
az Albstadt-Sigmaringen-i 
szakfőiskola oktatói jelen-
tős részt vállaltak a projekt-
ben. Jónéhány jegyzetet ír-
tak a gépészmérnök képzés 
informatika-logisztika, va-
lamint a technológusképzés 
környezetgazdálkodási kép-
zési blokkjaihoz. Kidolgoz-
ták a tematikákat, és a tár-
gyak tanítására felkészítet-
ték az oktatókat. Szeptem-
beri itt-tartózkodásuk alatt 
a jegyzetekkel ismertették 
meg a hallgatókat és az ok-
tatásban résztvevő kollegá-
kat. 

Miután az érdemi munka 
lezárult, a projekt résztve-
vői decemberben értékelő 
konferenciát tartanak majd 
a főiskolán. 

K. G . 

Mészáros Tamás pro-
fesszornak^ Szeged kihí-
vást jelentett, döntést 
majd megnyugvást: el-
határozása, hogy a fö-
vásosból ide költözik, 
helyesnek bizonyult. A 
szegedi létet sosem te-
kintette száműzetésnek, 
hiszen a várost embe-
ribb léptékűnek látta, 
mint Budapestet. A fel-
adatot pedig, hogy ort-
hopéd klinikát hozzon 
létre a SZOTE-n szépnek 
és izgalmasnak találta. 

- Budapesten születtem 
1939-ben, ott végeztem el az 
orvosi egyetemet is. Sebész-
nek készültem, és nagyon 
örültem, hogy az anatómiai 
intézetben kaptam állást. 
Nyolc, később igen hasznos-
nak bizonyuló évet töltöttem 
ott. A sebészethez ugyanis 
alapos anatómiai ismeretek-
re van szükség, így amikor 
1971-ben a klinikára kerül-
tem, nem mint kezdőt fogad-
tak. Az ott kezdőkhöz képest 
meglévő lemaradásomat ha-
mar ledolgoztam. Ebben so-
kat segített, hogy megbíztak: 
tanítsak orthopédiát gyógy-
tornász hallgatóknak. Tanul-
nom kellett, nehogy „lesze-
repeljek" a hallgatók előtt, 
sőt, írtam egy jegyzetet is. 
Az anatómiával töltött évek 
olyan jó, funkcionális szem-
léletet alakítottak ki, amelyet 
később nem tudtam volna 
nélkülözni. 

• Hogyan került a pro-
fesszor úr Szegedre? 
- 1985-ben Cserháti pro-

fesszor megkeresett azzal, 
hogy Szegeden épül az újkli-
nika, létre kellene hozni egy 
orthopéd klinikát. A feladat-
nak előnyei és hátrányai is 
voltak. Nem nyomasztot t 
egy „nagy e lőd" emléke , 
ugyanakkor szinte a semmi-
ből kellett klinikát teremteni, 
hiszen csak a sebészeti és a 
gyerekkl in ikán működöt t 
or thopéd osz tá ly . Azzal , 
hogy az orthopédia mellék-
szereplőnek számított, Sze-
gednek 30 éves lemaradása 
volt a többi orvosegyetemi 
várossal szemben. 

• Nem bánta meg a 
döntést? 
- Mindig Budapesten él-

tem, mégsem tekintet tem 
száműzetésnek a Szegedre 
költözést. Emberségesebb-
nek találom az itteni létet, 
könnyebb itt kapcsolatokat 
teremteni . Úgy érzem, az 
egyetem és a város is befo-
gadott. A budapesti reziden-
ciámat felszámoltam. Nem 
hétvégi professzornak jöt-
tem; ezt a szakmát nem lehet 
kétlakiság mellett csinálni. 
Azzal, hogy már a klinika 
építésekor ide kerültem, sze-
rencsém volt, mert sok min-
denbe bele tudtam szólni, 
meg tudtam valósítani az el-
képzeléseimet . A szegedi 
beilleszkedésben sokat segí-
tett a helyi Rotary Klub, 
amelynek alapító tagja va-

• Budapest (MTI) 
Előreláthatólag félmilli-

árd forint áll rendelkezésre 
pályázati célokra 1998-ban 
a felsőoktatásban használ-
ható tankönyvek és szak-
könyvek, valamint elektro-
nikus lehetőségek kiadásá-
nak támogatására. Erre jog-
szerűen működő, Magyaror-
szágon bejegyzett könyvki-
adók, állami és államilag el-
ismert intézmények, illetve 

gyok. Közel áll hozzám a 
klub szellemisége: a huma-
nitás , a segí teni akarás . 
Olyan baráti körbe kerültem 
a szegedi Rotaryban, ahol 
mindenki hasonlóan gondol-
kodik. 

• Úgy tudom, professzor 
úr szervezte meg a szege-
di gyógytornászképzést is. 
- 1989-ben kerültem Sze-

gedre, és már a következő 
évben elindult a főiskolai 
karon a gyógytornászképzés. 
Ebben a budapesti tapaszta-
lataim sokat segítettek. Az-
óta igen jó nemzetközi kap-
csolatrendszert építettünk ki, 
számos pályázaton nyertünk, 
jól prosperáó képzést tudha-
tunk magunkénak. Mi látjuk 
el a szakmai továbbképzést 
is. 

G Idén az AOK dékáni 
tisztével bővült a feladat-
köre. Mi indította arra, 
hogy újabb vezetői szere-
pet vállaljon? 
- Úgy gondolom, az elkö-

vetkező idők meghatározóak 
lesznek az általános orvosi 
kar szempontjából. Formáló-
dóban van Szegeden az Uni-
versitas, és nagyon fontos, 
hogy a gyógyí tásra szánt 
pénz az integráció után se 
vesszen el. A szakorvoskép-
zés és a továbbképzés 
visszakerült az egyetemre, 
ezzel a feladattal is az általá-
nos orvoskarnak kell meg-
birkóznia. Az ágyszámcsök-
kentés is az AOK-t érintette, 
vagyis új körülmények kö-
zött, ú j kihívásokkal kell 
szembenézniük a klinikák-
nak. Ezért tartottam célsze-
rűnek, hogy ezúttal ne egy 
elméleti intézet vezetője, ha-
nem klinikus legyen a kar 
dékánja. 

• Ön universitas-párti? 

tankönyvkiadásban együtt-
működő és könyvkiadással 
foglalkozó egyéb intézmé-
nyek, valamint elektronikus 
oktatási lehetőségek, segéd-
anyagok k i f e j l e sz t é séve l 
professzionálisan foglalko-
zó intézmények, vállalkozá-
sok pályázhatnak - közölte 
szerdán a Művelődés i és 
Közoktatási Minisztérium 
Felsőokta tás i Pályázatok 
Irodája. A közlemény sze-

- Határozottan. Úgy gon-
dolom, az integráció szelle-
mi többletet jelent majd a 
tagintézményeknek és dol-
gozóiknak . Elsősorban a 
személyes kapcsolatokat tar-
tom fontosnak. Egy klinikus 
hajlamos arra, hogy bezár-
kózzon a saját szakmájába. 
Kifejezetten előnyösnek tar-
tom, ha a szellemi élet min-
den szférája egy intézmény-
ben kerül közel egymáshoz. 
Ugyanakkor fontos, hogy az 
integrációban is megjelenít-
sük a kart a maga teljességé-
ben, hiszen a gyógyítást és a 
gyógyítás tanítását, vagyis a 
klinikát és az oktatást nem 
lehet szétválasztani. 

# Az orvostanhallgatók 
nagy része rémálomként 
emlegeti az anatómiát. 
Professzor urat mégis 
vonzotta? 
- Az anatómia valóban 

nehéz tudomány, hiszen tér-
beli látást igényel, és egy há-
romezer szavas új nyelvet is 
meg kell tanulni. Ha meg-
gondo l juk , ekkora szó-
kinccsel már viszonylag jól 
lehet beszélni egy idegen 
nyelvet. Mégis tény, hogy az 
orvoslás két alappillére az 
anatómia és az élettan. Fon-
tos, hogy az anatómia elsajá-
títására kellő időt kapjanak a 
hallgatók. Szegeden az ana-
tómiaokta tás szerencsére 
kétéves, máshol másfél évbe 
sűrítik be ezt a képzést. 

• Szigorú vizsgáztató? 
- Az a véleményem, hogy 

amikor a vizsgán átengedek 
egy hallgatót, aláírásommal 
igazolom, hogy az illető al-
kalmas arra, hogy „rászaba-
duljon" a társadalomra. A jó 
osztályzattal azt fejezem ki, 
hogy a gyermekemet is rá-
bíznám az illetőre. Ez ko-

rint a pályázat tárgyát képe-
ző műveknek 1999. február 
28-áig meg kell jelenniük. 
Az e lnyerhe tő támogatás 
összege a kiadás áfa és árrés 
nélküli költségének legfel-
jebb 50 százaléka lehet. A 
jogosul t pályázó által el-
nyerhető támogatás összege 
nem haladhatja meg a ki-
írásban rögzített keretösszeg 
10 százalékát. A pályázati 
anyag b e s z e r e z h e t ő az 

moly felelősség. A társada-
lommal és az orvostudo-
mánnyal szemben nem lenne 
etikus - a hallgatóval szem-
ben gyakorol t humani tás 
ürügyén - eltérni egy bizo-
nyos követelményszinttől. 

G A végzős orvostanhall-
gatók megfelelnek ezek-
nek a követelményeknek? 
- Sajnos, nem mindenki. 

Nem a hallgatók elméleti tu-
dásával van a baj, hanem a 
gyakorlat hiányával. Éppen 
ezért a dékáni programom 
részének tekintem a gyakor-
lati képzés átszervezését. A 
tanórák keretében folyó gya-
korlati okta tás nem lehet 
elégséges. Valamilyen köve-
telményrendszer kidolgozá-
sával el kell érni , hogy a 
hallgatók a tanórán kívül is 
bejárjanak a kilinikákra ta-
pasztalatokat, é lményeket 
szerezni. Mindjárt az első 
évtől. Az is komoly gondot 
okoz ugyanis, hogy még a 
legelhivatottabb elsős is elfá-
sul, mire harmadéven elő-
ször találkozik a klinikum-
mal. Azt tervezem, hogy már 
másodév után körzeti orvo-
sok mellé rendeljük a hallga-
tókat, nem szakmai gyakor-
latra, hanem tapasztalatszer-
zés véget t . Nem szabad 
hagyni, hogy az elsőévesek 
lelkesedése lelohadjon a két 
alapozóév alatt. És az sem 
tar tható, hogy valaki úgy 
kapjon orvosi d ip lomát , 
hogy még csak nem is látott 
vércukorszint-meghatáro-
zást. 

• Professzor úr, kinek 
gurítja a hólabdát? 
- Szabó Gábornak, a 

SZÉF fő igazga tó j ának . 
Mindketten alapító Rotary-
sok vagyunk. 

Keczer Gabrie l la 

MKM ügyfélszolgálti irodá-
ján és a Felsőoktatási Pályá-
zatok Irodájában", de elekt-
ronikus formában az Inter-
neten is elérhető. A pályáza-
tokat a Felsőokatási Pályá-
zatok Irodája címére 1997. 
december 1-jéig kell bekül-
deni. 

A pályázatok elfogadásá-
ról a kuratórium 1998. feb-
ruár 28-án dönt - tartalmaz-
za a közlemény. 

Új jegyzetek 
a SZEF-en 

• Munkatársunktól 
A szegedi élelmiszeri-

pari főiskolán egy Pha-
re-program keretében 
13 új jegyzetet i r tak. 
Ezek a következők. 

Az é le lmisze r ipa r i gé-
pészmérnök képzéshez: 

Gyártási folyamatok szer-
vezése, Információ-Logisz-
tika, Információs rendszerek 

Az élelmiszeripari tech-
nológusmérnök képzéshez: 

Környezetvédelmi alapis-
meretek, Környezetvédelmi 
technika, Környezetvédelmi 
management 

A vállalkozó-menedzser-
mérnök képzéshez: 

A vállalati gazdálkodás 
gyakorlata, Termékinnová-
ció és termékfejlesztés 

A humán erőforrás kivá-
lasztásához készült segédle-
tek az ipari résztvevők szá-
mára: 

Humán erőforrásfejlesz-
tés kézikönyv, Humán erő-
forrásfejlesztés oktatási se-
géd le t , Windows a lapú 
programok alkalmazása a 
gyakorlatban 

Szendvicsjellegű üzemi 
gyakorlatok végrehajtásához 
szükséges jegyzetek: 

Hűtve- és f a g y a s z t v a 
gyártás, tárolás - gépész-
mérnök hallgatóknak, Hűt-
ve- és fagyasztva gyártás, 
tárolás - technológusmér-
nök hallgatóknak, Hőkezelé-
ses tartósítás és mechanikai 
műveletek - gépészmérnök 
hallgatóknak, Hőkezeléses 
t a r tós í t ás és mechanika i 
műveletek - technológus-
mérnök hallgatóknak, Im-
pulzus- és hőtranszport fo-
lyamatok - gépészmérnök 
hallgatóknak. Impulzus- és 
hőtranszport folyamatok -
technológusmérnök hallga-
tóknak, Vízelvonásos tartó-
sítás - gépészmérnök hall-
gatóknak, Vfcelvonásos tar-
tósítás - technológus hallga-
tóknak 

Jön 
a kultfeszt 

• DM-információ 
A József Attila Tudomá-

nyegyetem október 15-17. 
között Kárpátok - A Mi Me-
dencénk Diáktalálkozó cím-
mel őszi kulturális fesztivált 
szervez. Az immár második 
alkalommal megrendezet t 
találkozó lehetőséget kínál a 
szegedi felsőoktatási intéz-
mények hallgatóinak, a hatá-
rontűli magyar és más nem-
zetiségű diákoknak egymás 
kultúrájának alaposabb meg-
ismerésére. A részletes prog-
ramról később tájékoztatjuk 
olvasóinkat. 

Pontosítás 
• Munkatársunktól 

Lapunk tegnapi számának 
negyedik oldalán megjelent 
Az AIDS hazánkban - Még 
nem súlyos a helyzet című 
írásban két pontatlanság sze-
repel. Az utolsó bekezdés el-
ső mondata helyesen a kö-
vetkező: A korán elkezdett 
szexuális élet nemcsak a fer-
tőződések gyakoriságának 
növelésében játszhat szere-
pet, hanem a méhnyakrák ki-
a lakulásának kockázatá t 
mintegy há romszorosá ra 
emeli. A cikkben leírtakkal 
ellentétben ma nem csupán 
két, hanem számos szűrő-
teszt van forgalomban a vi-
lágon, de Magyarországon a 
hivatalos szűréseknél ezek 
közül csak két típust alkal-
maznak. 

Félmilliárd forint, pályázatokra 


